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Štvrťročník o dianí v Medzibrode       Zadarmo do každej domácnosti

Rakárik

ĎAKUJEME VŠETKÝM SPONZOROM:
Penzión Grajciar, TWD – Ing. Igor Patráš, KK Company – Pivovary, 
s.r.o., manželia Piarovci, McDonald, Obecný úrad Medzibrod, Herku-
les – kulturistický oddiel, Jozef Engler, CHZM, manželia Kočalkov-
ci, Mgr. Anežka Kočalková, SNS, Slavomír Lamper, Medzibrodway, 
Pohostinstvo Colnica, Alena Končírová, Vladimír Petro, Prvá staveb-
ná sporitelňa, Wustenrot stavebná sporitelňa a ďalší.
Ďakujeme tiež všetkým prispievateľom do pokladničiek v potravi-
nách a pohostinstvách, ako aj všetkým ostatným, ktorí akýmkoľ-
vek iným spôsobom pomohli.

Fotoreportáž: Rozprávková dedina 2011
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Viete vyčísliť náklady na vykurovanie bývalej MŠ a porovnať ich s 
minulými rokmi? Kto sa stará o temperovanie tejto budovy?

Spotreba energií pri súčasných cenách si vyžaduje vysokú pozornosť. 
Náklady na vykurovanie predstavujú nie zanedbateľnú čiastku rozpoč-
tu obce. Preto je potrebné hľadať všetky možné spôsoby pre racionálne 
využívanie energií. Cenu za dodaný plyn, ani vonkajšiu teplotu ovplyvniť 
nedokážeme. Vieme ale regulovať teplotu tak, aby zohľadňovala potreby 
nájomcu v reálnom čase na minimálnej hranici. Hlavne v priestranných 
objektoch, ako je napríklad budova bývalej MŠ, dokáže každý stupeň vyku-
rovania navyše odčerpať  nemalé financie. 

V súčasnosti je systém vykurovania počítačovo riadený v závislosti od 
vonkajšej teploty, ktorá je snímaná od zabudovaného snímača a od navo-
lenia požadovaného prevádzkového a útlmového režimu, podľa rozpisu 
obsadenia miestností. Tento stav je trvale sledovaný a vyhodnocovaný.  Za 
obdobie január až jún 2011 je spotreba plynu v budove bývalej MŠ 3117 
m3. Pre porovnanie v roku 2010 od 19.1. do 31.12. bola spotreba 9944 m3. 
Dá sa preto očakávať, že úspora na spotrebe plynu v uvedenej budove bude 
v tomto roku nižšia o cca 30%.

Tieto čísla sa nám podarilo dosiahnuť i vďaka ústretovosti  a aktívnej 
spolupráci s p. Ľubom Cuperom, zástupcom kulturistického oddielu Her-
kules a stolnotenisového oddielu ATJ, čiže organizácií, ktoré zatiaľ využí-
vajú priestory budovy. 

Ako sa darí realizovať plán investičných akcií v našej obci v tomto 
roku?

Môžem konštatovať, že väčšinu plánovaných akcií sme zvládli už v prvej 
polovici tohto roka. V mesiaci jún sa ukončili práce na úprave okolia kul-
túrneho domu. Zmeny nastali v úprave zelenej plochy pri kultúrnom dome, 
zabudovaní zámkovej dlažby na autobusovej zastávke (v blízkej budúcnosti 
sa počíta i s osadením prestrešenej autobusovej čakárne), pri vchode zo 
strany od jednoty dôchodcov a pri hlavnom vchode. Vykonali sa stavebné 
úpravy s položením keramickej dlažby na schodišti hlavného vchodu KD. 
Taktiež sa ukončili práce na rekonštrukcii vestibulu spojené s vybudovaním 
šatníka, opravou stropu a stien objektu. Za dielo, ktoré si zaslúži osobit-
nú pozornosť, by som označil výstavbu krytej tribúnky v športovom areáli. 
Začiatkom apríla sa práce začali výkopom základov a v polovici júla bolo 
namontovaných 150 ks sedačiek, čím možno označiť realizáciu tejto akcie 
za ukončenú.  Obrovský podiel na tejto super-rýchlej výstavbe mal prístup 
podnikateľských subjektov a taktiež prístup dobrovoľníkov. Všetky náklady 
spojené s výstavbou tribúny boli len za dodaný materiál. Počas brigád, 
ktoré boli vyhlasované, sa zapájal vždy dostatočný počet brigádnikov a i z 
tohto dôvodu mohli práce v rýchlom tempe napredovať. Hlavnými „ťahúň-
mi“ celej akcie boli naše stavebné firmy – Ján Huťka - firma Bačík  a firma 

Pichandovci, ktoré nielenže sponzorsky dodávali stavebný materiál, ale 
vykonávali i ťažkú koordinačnú činnosť. Celé prestrešenie tribúny vrátane 
dodávky materiálu a prác nám bezplatne zabezpečil náš rodák Vladimír 
Lamper v zastúpení firmy Lamper s.r.o. Ďalej nám sponzorsky pomohli 
dodaním stavebného materiálu firma IBV s.r.o., dodaním spojovacieho 
materiálu  Ing. Igor Patráš v zastúpení TWD s.r.o., prevozom materiálu 
Michal Padúch, narezaním reziva – Štefan Hrubý, výroba oceľovej kon-
štrukcie so zľavou – Kovo Sklo Banská Bystrica. Touto cestou sa chcem 
poďakovať všetkým menovaným i nemenovaným, ktorí sa akoukoľvek for-
mou podieľali na splnení akcie pre vytvorenie dôstojnejších podmienok 
v priestore športového areálu. Hlavne v tomto čase, keď naše futbalové 
mužstvo dospelých postúpilo historicky do krajskej súťaže a návštevnosť 
bude narastať (dôkazom sú odohrané prípravné zápasy), sa ukáže opod-
statnenosť tejto zrealizovanej akcie. 

Krytá tribúna bude slúžiť v budúcnosti nielen pre sledovanie futbalových 
zápasov, ale i pre rôzne kultúrne a spoločenské vystúpenia. 

Verím, že všetky akcie, ktoré sme počas tohto roku zvládli, by mali pri-
spieť k dôstojnejšej reprezentácii našej obce.

Obec už zbúrala budovu domu u Pálenicov. Čo sa s týmto pozemkom 
plánuje ďalej? Plánuje sa s búraním ďalších schátraných budov?

Dom u Pálenicov už neslúžil svojmu účelu, celkový vzhľad mal už nega-
tívny dopad na okolie, preto jediným východiskom bolo jeho zbúranie. Čo 
vyrastie v budúcnosti  na tomto pozemku je dnes ešte veľkým otáznikom. 
Napriek tomu, že návrhov bolo už niekoľko (vybudovanie parku, premiest-
nenie tržnice, vybudovanie garáží, či postavenie potravinárskej pálenice), 
obecné zastupiteľstvo zatiaľ žiadne rozhodnutie neprijalo. Osobne som za 
to, že tieto priestory by sa mali riešiť komplexne projektom v rámci rekon-
štrukcie celého námestia v najbližších rokoch – úprava asfaltovej plochy 
na námestí, úprava zelených plôch, parkovacie plochy, preložka el. stĺpo-
vého vedenia cez námestie, rekonštrukcia osvetlenia... Samozrejme, pokiaľ 
padne nejaký originálny návrh na využitie pozemku od občanov, obecné 
zastupiteľstvo návrh posúdi a vyhodnotí prínos pre obec.

Čo sa týka ďalších schátraných budov, obec vykúpila v tomto roku pozem-
ky na Námestí hrdinov SNP č. 46, č. 48, č. 50. Obec plánuje do konca tohto 
roka zbúrať polorozpadnuté domy na týchto pozemkoch, ktoré nepôsobia 
esteticky  na vzhľad obce a navyše ohrozujú bezpečnosť susedov. Parcely 
na tomto pozemku spolu tvoria 570 m2 a v budúcnosti sa uvažuje ich pre-
dajom pre účel stavebného pozemku.  V Medzibrode je určite viac budov, 
kde jediným riešením je asanácia. Je na vlastníkoch týchto pozemkov, aby 
v tomto smere zjednali nápravu. V prípade požiadaviek alebo akejkoľvek 
pomoci sa môžu vlastníci týchto nehnuteľností obrátiť na miestny obecný 
úrad. 

Tri otázky pre starostu

Tribúna pred výstavbou Hotová tribúna
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Zákon 420/2004 Z.z. o mediácii hovorí, že mediácia je „mimosúdna činnosť, pri kto-
rej osoby zúčastnené na mediácii pomocou mediátora riešia spor, ktorý vznikol z ich 
zmluvného vzťahu alebo iného právneho vzťahu.“

Čo to znamená v praxi?
Mediácia je mimosúdne riešenie sporu, pri ktorej osoby zúčastnené na mediácii riešia svoj 

spor efektívne a kultivovane. Tento spor riešia na neutrálnej pôde za pomoci nestrannej oso-
by, profesionálneho mediátora registrovaného Ministerstvom spravodlivosti SR.

Mediáciou možno riešiť spravidla všetky druhy sporov, ktoré vznikajú z občianskoprávnych 
(susedské spory, nevrátenie pôžičky), rodinnoprávnych (BSM po rozvode, výživné, kon-
takt s dieťaťom), obchodnoprávnych (zaplatenie pohľadávky, náhrada škody) a pracovno-
právnych vzťahov, tak pred ako aj počas prebiehajúceho súdneho procesu.

MÁTE SPOR? 
UVAŽOVALI STE O MEDIÁCII?

Ako mediácia prebieha?
Mediátor vedie obe strany k dosiahnutiu dohody. Všetky informácie získané pri mediácii 

sú dôverné, mediátor ako aj obe strany sporu sú viazané mlčanlivosťou. Konanie sa dá kedy-
koľvek prerušiť. Vo väčšine prípadov je mediácia úspešne ukončená písomnou mediačnou 
dohodou, ktorá za určitých podmienok nadobudne účinok exekučného titulu. Ak bol súdny 
spor skončený súdnym zmierom na základe mediácie, účastníkom súdneho konania sa vráti 
30 - 90% zaplateného súdneho poplatku.

Prečo sa rozhodnúť pre mediáciu?
1. Mediátor nie je sudca a teda nerozhoduje o vine či nevine. 
2. Je neformálna (bez procesných povinností), stres a psychická záťaž je minimálna.
3. Rýchlosť mediácie spočíva v riešení sporu okamžite, s dohodu spravidla do 2-3 týždňov.
4. Šetrí peniaze – náklady ani zďaleka nie sú také vysoké ako súdne výdaje.
5. Úspešnosť mediácie je až 80%. Proces mediáce kontrolujú obe strany sporu.
6. Mediačná dohoda o vyriešení sporu, je pre obe strany záväzná. Má exekučný titul.
7. Účastníci preberajú zodpovednosť za výsledok jednania, riešenie hľadajú spoločne.
8. Je dobrovoľná, nestranná, hľadá riešenia vyhovujúce obom stranám.
Mediácia je moderný spôsob riešenia Vášho sporu.
© Mgr. Janette Hrková, mediátorka
Máte ďalšie otázky? Neviete s istotou, či je také riešenie vhodné pre Vás? Spýtajte sa.
Informujte sa na č. 0903/345 710, alebo na Námestí slobody 5 (1. poschodie), B. Bystrica.

Tretia júlová sobota v Medzibrode sa už tra-
dične, tohto roku 20-krát, stala dňom pálenia 
vatry zvrchovanosti. Zapálením vatry si pripo-
míname prijatie Deklarácie o zvrchovanosti 
Slovenskej republiky zo 17. júla 1992. Tento 
dátum sa stal základným kameňom pre vznik 
Slovenskej republiky 1. januára 1993. Celú 
akciu zorganizovala miestna organizácia SNS 
v Medzibrode a okresná organizácia SNS Ban-
ská Bystrica.

Dá sa povedať, že oproti vlaňajším rokom 
k celkovej pohode prispelo i počasie, ktoré sa 
tohto roku zaobišlo bez dažďových kvapiek.  
Celé podujatie sa nieslo v znamení plánované-
ho programu. Od 16,00 h začali súťaže pre deti 
i dospelých. Kým deti kreslili tie najkrajšie slo-
venské znaky, dospelí súťažili v pití piva. A aby 
to nemali také jednoduché, zlatistý mok dostá-
vali do seba cez slamku. Najrýchlejší v súťaží 
Dušan Kliment pripomínal dobre fungujúce 
kalové čerpadlo a za pár sekúnd bol pohár 
prázdny. V spolupráci s hasičmi DHZ Medzi-
brod si deti vyskúšali vzduchovkami streľbu na 
cieľ. Po každom úspešnom zásahu boli odme-
není pripravenou sladkosťou. Zúčastnení, ktorí 
si v sobotu našli čas, zas boli odmenení vystú-
pením detského folklórneho súboru Dratvá-
rik zo Slovenskej Ľupče a folklórneho súboru 
Kýčera z Čierneho Balogu a to spevom, hra-
ním i tancom. Po dvadsiatej hodine vystúpili 
už v očakávaní mladé nádeje slovenského Hip-
Hopu Števko Šidlovský a naša rodáčka Natálka 
Kalinová, ináč majstri Slovenska v kategórii 
duo detí. To, že publikum toto vystúpenie oslo-
vilo, prejavilo hlasným potleskom. Nasledoval 
príhovor podpredsedu SNS MO Medzibrod, 
člena predsedníctva OO SNS B.Bystrica a sta-
rostu obce.  Po príhovore nadišiel čas pre hlav-
ný bod programu a to zapálenie vatry. Zážitok 
z horiacich plameňov mali hlavne deti, dospelí 
si zanôtili slovenskú hymnu a ľudové pesničky. 
Pri hudbe sa už zostalo do rána, ale v poda-
ní DJ – Lifeteam. Pri vínku, pri tanci zabavil 
sa každý, kto nechcel sobotňajšiu noc len tak 
prespať. Celú akciu možno označiť za vydarenú 
a organizátori sa už teraz tešia na dvadsiaty 
ročník. Dovidenia.

Vatra zvrchovanosti.
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Je 27. jún a naša organizácia SZPB v Med-
zibrode poriada už štvrtý ročník akcie „Po 
partizánskych chodníčkoch“ pre deti ZŠ 
v Medzibrode. Zdá sa, že už to bude taká 
naša tradícia. Tak, ako každý rok i teraz o 
9.00 hod. zaútočila do školy teta Slávka, aby 
vyzdvihla  tri oddiely generálov na pochod 
do medzibrodských hôr. Ešte v škole si určili 
žiaci svojich generálov a pod ich vedením sa 
vybrali splniť neľahkú úlohu a to po urče-
nej trase, plnej nástrah dôjsť do cieľa bez 
strát na životoch :-) Teta Slávka i tento rok 
mala so sebou ručne vyrobenú mapu, ktorú 
si pozorne každý preštudoval. Vysvetlili sa 
základné informácie, zoradili sme sa podľa 
oddielov a to: 1. oddiel generála Jegoro-
va, za ním 2. oddiel generála Štefánika a 3. 
oddiel patril generálovi Golianovi. V tomto 
zoskupení sme vyrazili na pochod. Cestu cez 
našu dedinu sme si krátili ako správni voja-
ci piesňami a to nielen partizánskymi, ktoré 
poznáme z vystúpení (vystupujeme vždy na 
výročie oslobodenia našej obce 22.3.1945), 
ale i známe ľudovky. Cesta nám ubehla rých-
lo a my sme prišli až po prvé údolie a to sa 
nazývalo Údolie smradľavých nepriateľov 
(hnojisko SHR :-)) a naozaj tam bol smrad. 
Prišli sme po prvý kopec, ktorý sme síce 
zvládli, ale hneď nám začalo hrať v brušku, 
čiže sme si dali desiatovú prestávku. Tú sme 
si krátili rozprávaním o popravených par-
tizánoch v našej obci, o niektorých českých 
slovíčkach až k tomu, že po česky sa chrbát 
povie záda... no a jeden malý partizán použil 
svoju logiku a povedal: Tak potom je Šehere-
záda v preklade Šeherechrbát!!!!! Po smie-
chu sme pokračovali do Údolia tichej zóny, 
kde sme „bojovali“ v dvojiciach a to v behu 

Po partizánskych chodníčkoch 2011 

Tento rok nám prispeli vec-
nými a peňažnými darmi: 

Obec Medzibrod
Ing. Erika Bartovičová
Coop Jednota Brezno
KRPZ Banská Bystrica
Mgr. Ivana Sumráková  
Ing. Mária Nováková 

s jednou nohou priviazanou ku kamarátovi. 
Po vyhodnotení sme pokračovali  v pochode 
a objavil sa nám krásny výhľad na Prašivú. 
Teta Slávka nám ukázala hrebeň odkiaľ išli 
partizáni. Dnes sa to volá Cesta SNP. Na tom-
to mieste sme si vyskúšali silu v preťahovaní 
lana medzi jednotlivými oddielmi. Už trošku 
vysilení sme pokračovali do Granátového 
údolia, kde sme si nazbierali šišky z borovíc 
(granáty) a takto zásobení sme vykročili do 
bombardovacieho údolia. Vyhliadnutý strom 
nám poslúžil ako terč a každý partizán si 
piatimi granátmi mohol vyskúšať svoju pres-
nosť streľby... I tu sa rozdelili miesta medzi 
troch najlepších. Čím viac sme zdolávali pre-

kážky a blížil sa obed, tým viac sme sa tešili 
na cieľovú rovinku cez kamenné údolie. Asi  
20 m pred stanom hlavného štábu sme začali 
spievať partizánsku pieseň Partizán bojo-
val..., aby v stane vedeli, že sme to my a nie 
nepriatelia. V cieli nás čakalo prekvapenie 
a to záchranári na sanitke, ktorí nám pred-
viedli, ako môžu i deti zachrániť život, ako 
poskytnúť prvú pomoc. Mohli sme sa pozrieť, 
čo sa nachádza v sanitke. Po tomto prekva-
pení nás čakal ďaleko rozvoniavajúci chut-
ný gulášik, ktorý pripravila druhá skupina 
členov SZPB. Takí vyhladnutí a vysmädnutí 
sme si posadali s miskami gulášu a nebolo 
toho, kto by si aspoň trošku nedal. Po jedle 
nastalo odovzdávanie cien, koláčov a keksí-
kov na cestu späť do školy. Dúfame, že i tento 
rok boli deti plné zážitkov ako i po iné roky a 
myslíme si, že ich smiech a radosť je odpove-
ďou na túto otázku.

Základná organizácia SZPB  Medzibrod  
Slávka Lenčová
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V poslednom čase sa množia informácie o pohybe medveďov ale 
i inej zveri v okolí našej obce. O tieto informácie sa zaujímam i ja 
a sčasti si ich preverujem, lebo často dochádza k ich skresľovaniu. 
Pohyb podľa pobytových znakov najčastejšie stôp v blate a snehu už 
registrujem v okolí našej obce minimálne 10 rokov. Našiel som sto-
py medveďov v Máčkovej za veľkým senníkom, pod Bôrovím ale i 
pri kríži povyše Patrášových včiel. Včielky prišiel macko pozrieť i na 
koniec Lesnej ulice asi pred desiatimi rokmi. 

Tento rok v máji som videl medveďa pekne z vlastnej záhrady zhru-
ba o 19,30 hod. Zbadal som ho ako typickým behom uniká do kopca 
cez vyrúbaný priesek pod elektrickým vedením nad bývalou kolibou v 
Máčkovej. Po chvíli som zistil aj prečo sa tak ponáhľal. Bežal za ním 
biely pes a na cestičke do lomu stáli dievka a chlapec. Medveď sa psa 

Medvede v okolí miest a obcí

iste zľakol, tak sa pes po chvíli vracal k svojim pánom, ktorí ani neve-
deli, čo presne videli. Medveď mal normálne správanie, hneď odbe-
hol od ľudí, ktorých sa prirodzene bojí. Takto sa medvede, aj tie, ktoré 
nemajú synantropné správanie, pri migrácii nechtiac dostanú do sídiel 
a vyplašené a stresované nevedia, ako stade uniknúť. Pravdepodobne 
tento prípad sa stal koncom mája v Banskej Bystrici, keď sa medveď 
pohyboval v blízkosti nefunkčného amfiteátru severne od Leninovho 
parku. Obdobný prípad bol aj začiatkom júna, keď neveľký macko 
vnikol a prestrašene pobehoval po areáli bývalého podniku ESSEL. 
Vážnejšie prípady sú, keď medvede prejavujú poruchy v správaní, 
neboja sa ľudí, vyhľadávajú potravu v odpadkových kontajneroch. To 
sú jedince, ktoré si zrejme už ťažko zvyknú na prirodzenú potravu. Tu 
však sú vo väčšine prípadov na vine ľudia a to tým, že neúmyselne ale i 
úmyselne sprístupňujú medveďom potravu. Časté boli prípady preplne-
ných a nezabezpečených odpadkových  kontajnerov v blízkosti rekre-
ačných zariadení. Dokonca niektorí zamestnanci hotelov i úmyselne 
nechávali vyhodené zvyšky jedál, aby tak lákali turistov na sledovanie 
medveďov. Výraznú chybu robia i poľovníci a to celoročným abnor-

málnym prikrmovaním neprirodzenou potravou. Bežné sú voľne vysy-
pané kopy exotického ovocia, voľne vysypané vlečky siláže a niekedy 
i celé vrecia poškodených napolitániek a iného odpadu z pečivárne. Ak 
sa medvede naučia na stály prísun krmiva, vykašlú sa zbierať maliny, 
čučoriedky, rozhrabávať mraveniská a osie hniezda či blúdiť lesom 
desiatky kilometrov, aby našli nejakú zdochlinu. Veď aj nebohý Jaro 
Gulkovie, keď bol pri groši a mal stály prísun trúnku, nerád stúpal hore 
Kiarom na Požarinu, sušiť seno do Mizíkovie záhrady. 

Častá býva otázka, či sú medvede premnožené. Odpoveď je zložitá 
a sú na to rôzne názory a zdôvodnenia. Základná chyba je to, že nie je 
k čomu skutočný počet medveďov  prirovnať, a ani ten skutočný počet 
nie je exaktne zistený. Rôzne teórie o veľkosti domovského areálu 
dospelého medveďa, o vytláčaní mladých medveďov starými jedinca-

mi, o prepočte početnosti podľa náhodného sledovania väčšieho počtu 
medveďov na jednom mieste naraz sa pohybujú na tenkom ľade. Nie 
je problém vidieť vychádzať z kukuričného poľa dve medvedice so 
štyrmi medvieďatami, dva pestúne a dva dospelé samce. To už je desať 
medveďov a keby sme to prerátali podľa plochy, kde sa pohybovali na 
zvyšnú výmeru, vyšli by nám obrovské čísla. Zatiaľ jediným exaktným 
číslom je evidovaný odlov medveďov, ktorý sa za posledných desať 
rokov na Slovensku pohybuje okolo 40 kusov, keď započítame i evido-
vaný úhyn. Povolených výnimiek na usmrtenie medveďa býva zhruba 
70  ročne, takže za posledných desať rokov by klesol počet ešte o 300 
medveďov, ak by sa využili všetky výnimky. I to je však len domnien-
ka, lebo početnosť klesá i nelegálnym lovom a neevidovaným úhynom, 
čiže presný obraz o početnosti nepoznáme.

Podľa mňa je dôležité to, či sa treba medveďov báť. Myslím že ani 
nie, ale rešpektovať ich treba. Predsa je to divá šelma a fyzicky oveľa 
zdatnejšia než človek.

Text a foto: Paľo Kostúr

Dospelý samec v lokalite Bánik, 4. 5. 2011, 20,30 hod  
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 Štvrťročník o dianí v Medzibrode       Zadarmo do každej domácnosti

Rakárik

Škôlkárske okienko malého Rakárika
„Dobré ráno, dobrý deň
zúbky si dnes umyjem.
Na kefku si pastu dám

blúdim kefkou sem a tam.“
Dňa 25. 3. 2011 - pod názvom „Zdravý 

úsmev“, navštívila našu MŠ dentálna hygi-
enička, ktorá pozorovala deti, ako si osvojili 
správny postup čistenia chrupu, vysvetlila 
ako vzniká zubný kaz, ako sa máme pred ním 
chrániť a ukázala nám, ako si máme správne 
čistiť zúbky.  S čistením zúbkov bola spokoj-
ná a deti pochválila. Za odmenu dostali deti 
aj niekoľko darčekov. 

„Apríl, to je mesiac premenlivý, 
mláky robí v každej chvíli.“

Stalo sa už tradíciou, že názvy niektorých 
mesiacov v roku spájame s akýmsi podtitu-
lom napr. marec – mesiac knihy, jún – mesi-
ac poľovníctva atď. S čím asi tak spájame 
mesiac apríl? Mnohí sa pousmejú a povedia: 
apríl - mesiac bláznov. Túto myšlienku v nás 
naozaj evokujú bláznivé rozmary počasia, 
avšak mesiac apríl je hlavne mesiacom lesov. 
V tomto mesiaci sa príroda začína intenzív-
nejšie vymaňovať spod „nadvlády“ kráľovnej 
zimy, ktorá vládne silnou rukou a nechce svoj 
trón postúpiť nikomu. Preto sme sa rozhod-
li, že tento premenlivý mesiac spríjemníme 
naším deťom nielen vychádzkami do prírody, 
ale aj veselými divadelnými príbehmi.

Preto sme dňa 8. 4. 2011 s radosťou uvítali 
divadelnú návštevu v našej škôlke, ktorá nám 
predstavila príbeh pod názvom „VINTAL-
KO“ a aby nám nebolo smutno, tak sme si 
veselosti v našej materskej škôlke rozdelili 
na viac častí a dňa 15. 4. 2001 sme opäť s 
radosťou otvárali naše škôlkarské dvere diva-
dielku ACTORES, ktorý nám doniesol inter-
aktívnu rozprávku pod názvom „MAGICKÝ 
KUFRÍK A KLAUN“, ktorý v sebe spájal 
princíp magických trikov a klauniády. Jedno-
duchou, nápaditou a vkusnou scénou, úžasný-
mi maňuškami, hereckými výkonmi, živými 
vtipnými dialógmi, prispôsobenými veku 
detí, milým a láskavým humorom si malé 

obecenstvo naozaj získali obe divadelné 
predstavenia.

Premenlivé aprílové počasie sme si dňa 
28. 4. 2011 spestrili aj našou škôlkarskou 
SUPERSTÁR. Milým prekvapením pre 
nás bolo, že sa do tejto súťaže zapojili bez 
strachu a s úsmevom detičky z malej aj veľ-
kej triedy. Konkurencia bola veľmi silná. 
Za porotcovský stôl zasadli pani učiteľky 
v rokerských kostýmoch, ktoré hodnotili 
odvážnych spevákov. 

Porota určila prvé 3 miesta:
1. miesto Robko Huťka  -  pieseň Čo ste 

hasiči…..
2. miesto Veronika Strmeňová – pieseň 

Gumi Macík…
3. miesto Marek Mařík – pieseň Horela 

Lipka……
Porota po zvážení udelila aj štvrté miesto:
4. miesto Sofia Švajková (Kanibali), Hen-

ka Huťková (Jede, jede mašinka) a Peťko 
Strážovec (Tyranosaurus Rex).

Ostatní súťažiaci, ktorí sa SUPERSTÁR 
zúčastnili: Kočalková E., Lacko M., Paluš-
ný M., Smidová N., Sanitrová L., Šalko M., 
Grofčík M., Romančík T. Všetkým súťažia-
cim ĎAKUJEME ZA ODVAHU, pekný 
spev a tanec, a taktiež ďakujeme ostatným 
deťom za skvelé publikum, ktoré súťažia-
cich povzbudzovalo.

„Máj lásky čas nastáva, v srd-
ciach ľudí povstáva.“

V srdciach ľudí okrem lásky boli aj MS v 
hokeji 2011. Nielen dospelí ale aj naše malé 
detičky žili po celý čas predstavou, že sa sta-
neme majstrami sveta. Toto úsilie sa naším 
hokejistom nepodarilo, ale nám sa podarilo 
dňa 12.5.2011 zorganizovať besedu s hokejis-
tom Tomášom Surovým. Na tejto besede sa 
spolu so žiakmi ZŠ zúčastnili aj deti z veľkej 
triedy. Nepochybujeme, že to bol pre deti úžas-
ný zážitok.

Dňa 18. 5. 2011 sa žiaci prvého stupňa a 

naše detičky zúčastnili divadelného predsta-
venia Jack a fazuľka v podaní hercov z diva-
dla bez opony z Banskej Bystrice.

Divadlo bolo spracované na základe sláv-
neho rozprávkového príbehu. Pre Jacka a jeho 
matku nastali po smrti otca ťažké časy a keď 
už nemajú čo do úst, matka ho pošle do mesta 
predať ich poslednú kravu. Cestou však Jack 
stretne potulného obchodníka s ktorým vymení 
kravu za niekoľko údajne čarovných fazuliek, 
no keď sa vráti domov, matka ho vysmeje a v 
zlosti vyhodí fazuľky von oknom. Tie počas 
noci vyrastú až kdesi do oblakov. Keď to Jack 
vidí, rozhodne sa so svojím psom celú záhadu 
preskúmať a šplhanie ich zavedie až do zámku 
v oblakoch. Tu sa zoznámi s princeznou, ktorú 
zakliala zlá čarodejnica  a chystá sa ju vydať za 
svojho syna - obludného obra. Jack sa jej však 
rozhodne pomôcť a kliatbu zlomiť...

Divadlo bolo úsmevné nielen pre naše detič-
ky, ale úsmev bol aj na tvári každej pani uči-
teľky.

Druhá májová nedeľa je už tradične veno-
vaná mamičkám. Tento sviatok prináša našim 
deťom radostné vzrušenie, pretože už niekoľko 
dní vopred pripravujeme program i darčeky. 
Mamičky sme pozvali do kultúrneho domu 19. 
mája a deti ich potešili piesňou, tancom, bás-
ňou i vlastnoručne vyrobeným darčekom.

„Zdravé oko Etelky, zaujali zápal-
ky. Z krabičky ich vysypala a do 

rúčky zobrala.
Skusmo škrtla o štrkátko a zve-

davo čakala, čo sa stalo zakrátko, 
to o chvíľu zbadala.

Plamienok sa rýchlo šíri a Etelka 
kričí, kvíli. Oheň veru asi zasiahol 

jej vlasy.
Bola doma bez rodičov, bol to prí-

pad pre hasičov. Preto milé detičky, 
zápalkové krabičky 

nepatria vám do rúčky.“
Dňa 25. mája v dopoludňajších hodinách 

deti z MŠ navštívili Požiarnu zbrojnicu v 
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Medzibrode. Po príchode do požiarnej zbroj-
nice sme sa presunuli do zasadačky, kde nás 
milo privítal veliteľ hasičského zboru. Deti 
si posadali na stoličky a so záujmom počú-
vali uja, ktorý deti oboznámil s históriou 
požiarnikov – hovoril im, že v minulosti ešte 
neboli požiarnicke autá, ale kone zapriahnu-
té do požiarneho voza a porozprával im aj o 
tom, že patrón hasičov sa volá Svätý Florián. 
Ďalej im povedal, že každoročne sa organi-
zujú súťaže požiarnikov, ktoré sú dôležité, 
pretože sú na to, aby sa požiarnici precvičili 
v hasení požiarov, ovládaní požiarnej tech-
niky a teórie. Potom nás pozval do garáže, 
kde nám ukázal oblečenie pre požiarnika, 
upozornil na to, že každý požiarnik musí mať 
na hlave požiarnu prilbu kvôli vlastnej bez-
pečnosti. Ukázal deťom aj hasiace prístroje, 
ale deti asi najviac fascinovali veľké hasičské 
autá. A čo sa deťom páčilo najviac? Keď si 
mohli posedieť v ozajstnom hasičskom aute 
a dať na hlavu hasičskú prilbu. Na záver ujo-
via spustili sirény a majáky. Striekala voda 
nielen z hadice, ale aj z vodného dela na 
streche hasičského auta. Keďže sme preko-

nali minuloročný rekord v počte detí, ktoré sa 
zmestia do požiarneho auta,  deti si vyslúži-
li od „hasičov“ sladkú odmenu. Deti prežili 
doobedie plné dojmov a zážitkov, aké to bolo 
,,super“. Samozrejme, že všetci chlapci chcú 
byť hasičmi až vyrastú. Za ochotu a spoluprá-
cu ďakujeme členom hasičského zboru a pani 
učiteľke Danke.

„V júni končí sa nám škola, deti 
kričia: HURÁ! OLÁ!“

 1. jún je túžobne očakávaný a obľúbený  
sviatok všetkých detí.  Pani učiteľky z našej 
materskej školy na tento deň pre deti prichys-
tali veľa  atraktívnych hier, súťaží a  zábavy. 
Tohtoročný sviatok detí sme oslávili športo-
vými hrami. Začiatok sa konal pre nepriazni-
vé počasie v telocvični. Deti a pani učiteľky 
sa potom presunuli na ihrisko a začalo sa 
súťaženie. Športových stanovíšť, ktoré bolo 
treba absolvovať, bolo veľa. Skákanie vo 
vreci, na lopte, preliezanie tunelov, prekážok, 
hádzanie na cieľ, beh medzi prekážkami ale-
bo nosenie vajíčok v lyžici vyčarili na tvárach 
detí úsmevy, ktoré sprevádzal veselý džavot. 
A tak to má na sviatok detí byť. Diplom a 

sladkú odmenu na záver si zaslúžil každý, 
pretože nikto nezaháľal, všetci sa snažili a 
športovali o stošesť.

Prišlo leto a s ním aj čas výletov. V tom-
to školskom roku sa 8. 6. zorganizoval výlet 
do ZOO v Bojniciach. Keďže deti vo veľkej 
triede mali za sebou učenie o exotických 
zvieratách, tak sa nám toto zážitkové učenie 
hodilo. Deti sa na výlet veľmi tešili. Videli 
sme aj leva, levicu, či leoparda. Deti si prišli 
na svoje v pavilóne opíc. Ich šantenie a leze-
nie po lanách bolo veľmi zábavné. Páčil sa 
im malý „orangutánik“, ktorí sa pred nami 
predvádzal. Slony nám pod vedením svojich 
opatrovateľov predviedli, ako vedia „cvičiť“. 
Prechádzka po ZOO bola dobrým relaxom 
pre telo i dušu. Spoločne sme si posedeli pri 
občerstvení a kým sme sa rozprávali, deti si 
prišli na svoje na preliezkach. Domov sme 
sa vracali obohatení o nové zážitky a najmä 
o to, že sme pre deti spoločne zorganizovali 
podujatie, ktoré nielen ich ale nás všetkých 
obohatilo o kladné medziľudské a kamarát-
ske vzťahy.

Mgr. Ivana Štellerová
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Rozhodla som sa, že v tomto letnom vydaní Rakárika prenechám 
priestor na vyjadrenie sa deťom. Počas tohto polroka sme podnikli 
spolu veľa zaujímavých akcií. Mali sme besedy aj besiedky, boli 
sme sa učiť plávať v B. Bystrici, v apríli sme čistili 
Medzibrodskú dolinu aj okolie Hrona. Podnikli sme 
aj výlet do Banskej Štiavnice, kde sme videli Múzeum 
Kammerhof, v ktorom naše deti hneď zbadali aj kamene 
z Medzibrodu a veľmi sa tomu potešili. Zašli sme do 
bane Bartolomej a neobišli sme ani Múzeum Antol. 
Taktiež, ako sa stalo dobrým zvykom, boli sme aj 
„partizánčiť“ s dobrými a obetavými veľkými kamarátmi 
– protifašistickými bojovníkmi, kde sme okrem turistiky 
a súťaží mali aj fajnotku – gulášik. Všetko mimoriadne a 
výnimočné máme zdokumentované a nafotené a môžete si pozrieť 
našu (už aj škôlkarskú) fotogalériu na stránke: http://zsmedzibrod.
edupage.org/ alebo fotky na strane 9

Ale určite za podrobnú zmienku do tohto čísla patrí veľká 
pochvala našim deťom, ktoré nás boli reprezentovať v Slovenskej 
Ľupči na čitateľskej súťaži. Išlo v nej nielen o to, kto vie ako rýchlo 
a krásne čítať, ale preverovali si tam aj to, či prečítaným textom 
detičky rozumejú a dokážu čítať aj „medzi riadkami“.

Do Ľupče sme poslali z každého ročníka po jednom žiakovi. 
Neuhádnete, ako obstáli. Všetci sa vrátili domov ako víťazi!!! Takže, 
aby to všetci vedeli: prváčka Ninka Piklová skončila na 2. mieste, 
druhák Dominik Padúch sa umiestil na 2. mieste, tretiačka Eliška 
Zázrivcová bola 3. a štvrtáčka Steli Paralová získala 1. miesto. 
Gratulujeme vám deti a sme na vás veeeľmi hrdí! 

Na konci školského roka patrí poďakovanie. Rada by som 
sa v mene detí aj zamestnancov ZŠ s MŠ Medzibrod poďakovala 
obidvom výborom ZRPŠ, ktoré sa snažili zarobiť peniažky na 

zábavách, aby potom mohli pre deti pripraviť programy, 
poskytli financie na zakúpenie odmien pre deti, ale aj 
financovali podlahu v altánku, či pripravili k MDD 
akciu Rozprávková dedina. Taktiež veľká vďaka patrí p. 
Pribylinovi pri stavaní altánku, ako aj Jankovi Huťkovi 
– Bačíkovi za superrýchlu a kvalitne odvedenú prácu 
– položenie dlažby v altánku a sčasti aj sponzorovaniu 
nákladov na ňu. Ďakujeme aj p. Radoslavovi Riečanovi 
a p. Zdenke Schwarzbacherovej za darovanú trampolínu. 

Posledné, ale nie menej dôležité ďakujeme patrí všetkým 
rodičom ZŠ aj MŠ, ktorí akýmkoľvek spôsobom, či už vlastnou 

prácou, alebo sponzorskými darmi, alebo aj dobrým slovom, či 
nápadom pomohli k zlepšeniu života detí v škole aj škôlke. 

ĎAKUJEM aj všetkým štvrtákom: Majkovi, Romankovi, Vejke, 
Matejkovi, Ninke, Stelke, Julke a Emke za to, že nám štyri roky 
spríjemňovali život v škole. Celý čas ste boli vzornými a skutočne 
dobrými detičkami so zlatými srdiečkami a boli ste veľkým vzorom 
a dobrým príkladom pre ostatné deti. Bolo nám potešením učiť vás, 
pretože všetko, čo ste robili, robili ste s chuťou a láskou. Tešíme 
sa, ako skvele budete reprezentovať Medzibrodskú školu v Brusne. 
Dúfame, že aj odtiaľ pôjdu na vás len samé chvály. Naša škola 
a škôlka bola pre vás hniezdom, v ktorom ste sa naučili všetky 
základné veci pre život. Pootvorili sme vám brány poznania a 
púšťame vás letieť v diale a spoznávať svet. Ľúbime vás! 

Čo nového ZŠ Medzibrod?

Spisovateľské črievko

príloha

Na hodinách vlastivedy a slohu sme sa so štvrtákmi učili vedieť 
poradiť turistovi, ako sa môže dostať do našej rodnej obce a ako ho 
motivovať, aby našu obec prišiel navštíviť. Aby sme mali informácie 
z „prvej ruky“, zašli sme na besedu na obecný úrad k p. starostovi, 
ktorý nám ochotne porozprával o minulosti aj súčasnosti Medzibro-
du a trpezlivo odpovedal na množstvo otázok, ktoré si deti preňho 
pripravili. Výstupom nášho spoznávania rodnej obce boli nádher-
né slohové práce, ktoré sa Vám oplatí prečítať si. Pre obmedzenie 
priestoru Vám ponúkame ukážku najlepšej práce a krátke ukážky 
ostatných nádherných vyznaní Medzibrodu:

Maťkove Hraškove videnie Medzibrodu:
Bývam v obci Medzibrod. Nachádza sa v Banskobystrickom kra-

ji. V okolí Medzibrodu sú nádherné kopce a rieka Hron. Leží medzi 
pohoriami Nízke Tatry a Slovenské rudohorie. V našej obci je okolo 
500 domov, v ktorých žije okolo 1300 dobrosrdečných obyvateľov. 
Je tu niekoľko menších firiem, ako napríklad: koženárska výroba 
Gala, hneď vedľa je firma Mramorland a je tu aj poľnohospodár-
ske družstvo a bitúnok. Máme tu dva obchody. Do Medzibrodu sa 
môžete dostať autobusom, vlakom, alebo na bicykli. V Medzibrode 
sa môžeme ubytovať v dvoch nedávno zrekonštruovaných bytov-
kách, alebo si môžeme postaviť nový domček. Na rekreáciu môžeme 

využiť dve obecné chaty, ktoré si môžeme prenajať. Môžeme si ísť 
zašportovať na futbalové ihrisko a hneď vedľa na tenisové kurty. V 
zime si na nich robíme klzisko, na ktorom si my chlapci môžeme 
zahrať hokej. Pamiatky v Medzibrode sú: Pamätník padlým v 2. sve-
tovej vojne pri kultúrnom dome a padlým hrdinom pri 1. sv. vojne 
pri kostole. Samozrejme, nemôžeme zabudnúť na kostol a kaplnku, 
ktoré sú tiež naše významné pamiatky. V Medzibrode sa každoročne 
koná Haruľová šou a Tajovského divadelné dni. Pôsobia tu diva-
delné súbory Medzibrodway a Ochotnícky súbor Medzibrod, ktoré 
vedú režiséri: Radko Kabáč a Jožko Zázrivec. Starostom obce je Ing. 
Pavol Svetlík, ktorý je aj trénerom detskej futbalovej prípravky. V 
Medzibrode sa nachádza škola aj škôlka. Významnou osobnosťou 
v Medzibrode bol Dr. Martin Sokol, po ktorom je pomenovaná aj 
ulica. Medzibrod je neveľká dedinka medzi horami – preto ju mám 
tak veľmi rád!!!

Majko Cuper o Medzibrode napísal: „...Som rád, že žijem v 
Medzibrode. Páči sa mi príroda okolo dediny, ale aj ľudia a kamará-
ti, ktorí tu so mnou bývajú.“

Ninka Hudecová sa vyznáva: „...Medzibrod milujem preto, lebo 
sú tu milí ľudia a nádherné okolie. Nie je tu taký veľký hluk ako v 
meste.“
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Steli Paralová píše: „...Keď sme boli na 
návšteve u pána starostu, dozvedeli sme sa, 
že v obci žije 175 detí do 15 rokov a 222 
detí od 15 do 18 rokov. Medzibrod mám rada 
preto, lebo je tu krásne prostredie, cítim sa tu 
výborne, mám tu svoju rodinu a mám tu veľa 
kamarátok.“

Emka Svetlíková to tu vidí takto: „...
Väčšinou sa tu stavajú domy, ale máme tu 
aj bytovky. Ubytovať sa ešte dá aj v kultúr-
nom dome. Je tu akurát, takže bývať sa tu 
dá v poriadku. Medzibrod mám rada, lebo 
tu je čisto, krásna príroda, čerstvý vzduch a 
mám tu veľa kamarátok. Ja to tu mám veľmi 
rada!“

Vejka Haviarová vo svojom vyznaní 
opisuje rodisko z hĺbky svojho srdiečka: 
„Bývam v obci Medzibrod, ktorý má prib-
ližne akurátnych 1313 obyvateľov a leží 
medzi Bystricou a Breznom. ...Som strašne 
spokojná s touto dedinkou, lebo tu máme 
krásny rozhľad na hory. Je to úrodná dedinka 
a máme tu všetko, čo potrebujeme!“ – nád-
hera, že? Kto by sa odtiaľto chcel odsťaho-
vať?!

Ako poďakovanie za májovú besedu o 
prevencii proti šikanovaniu a drogám s prís-
lušníkmi Zboru väzenskej a justičnej stráže 
napísali naši šikovní tretiaci takéto milé bás-
ničky:

Čo nového ZŠ Medzibrod?

„Vďaka našim policajtom“
Policajti naši milí,

veľmi sme sa na Vás tešili.
Dobre sme sa zabavili,

veľa sme sa naučili.
Psíkov sa nemusím báť,

chcem byť s nimi kamarát.
Poslúžia nám, ochránia

a zlodejov odhalia.

„Ďakujeme“
Pani Žanetka je skoro ako naša učiteľka.

Vždy nás učí, ako sa chovať,
nebiť sa a nenadávať.

Majú psíka Bossa a Mikiho,
nenechajú ho nikdy samého.
Každého cvičia na niečo iné,

ukazovali nám to - a je to milé.

Básnické črievko
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Čo sa zmenilo zmenou právnej subjektivity ZŠ s MŠ? 
Na prvý pohľad sa nezmenilo nič. Škola stojí, chodia do nej škôlkari aj 

školáci, chutne sa najedia v jedálni presne tak, ako predtým... Niečo sa 
však veľmi zmenilo a nie je to vidieť. Je to zmena vnútorná, právna a jej 
následky bude možné vidieť až po 2-3 rokoch samostatného fungovania.

V prvom rade je to zmena zodpovednosti. Od 1.1.2011 za všetky práv-
ne, finančné aj odborné záležitosti zodpovedá škola. Teda už sa nemusí-
me ani nemôžeme schovávať za chrbát obce, ak sa nám niečo nepodarí, 
alebo nám nevyjdú finančné prostriedky, prípadne by sme spravili nejaký 
prešľap voči zákonom.

Táto zodpovednosť však prináša množstvo výhod. Spomeniem tú naj-
väčšiu. Od tohto roku sa môžeme ako samostatný právny subjekt zapájať 
do projektov vyhlásených ministerstvom školstva, ale aj EÚ. Toto sme 

Čo nového ZŠ Medzibrod?

doteraz nemohli riešiť, teda ani využívať vyhlásené 
projekty pre školy, keďže sme vlastne boli ako poboč-
ka obce. Tento rok v máji sme sa uchádzali o poskyt-
nutie nenávratnej finančnej pôžičky. Všetko bolo pri-
pravené a určite by sme boli úspešní v tomto projekte 
a získali dotáciu. Lenže nakoniec nám prišla smutná 
odpoveď z MŠ SR: „...v mene Agentúry Ministerstva 
školstva, vedy, výskumu a športu SR pre štrukturál-
ne fondy EU si Vás dovoľujem informovať, že škola 
musí disponovať právnou subjektivitou a byť regis-
trovaná minimálne 1 rok pred vyhlásením výzvy na 
predkladanie žiadosti o nenávratný finančný prís-
pevok (ďalej len „NFP“) s kódom OPV-2011/1.1/06-
SORO, inak sa nemôže uchádzať o NFP napriek 
splneniu ďalších podmienok oprávnenosti aktuálne 
vyhlásenej výzvy.“ Škoda, keby sme boli už dlh-
šie právnym subjektom, mohli sme pre školu získať 
týmto projektom viac ako 100 000 €. Je to pre mňa 
zarážajúce, že nad dobrým nápadom a premyslením 
jednotlivých krokov a fáz projektu zvíťazila byrokra-
cia a jeden jediný papier. Nič – okrem výpisu z nášho 
vlastného bankového účtu nám nestálo v ceste získať 
tieto peniaze a zmodernizovať školu aj škôlku. Smú-
tok som už predýchala a o túto alebo jej podobnú 
výzvu sa budem uchádzať v budúcom roku. Beriem to 
ako výzvu, že netreba sa vzdávať a treba ísť za snami 
a víziami. 

Všetky možnosti k lepšiemu sa otvárajú pre tých, ktorí sa o to snažia, 
tvrdo pracujú a neboja sa zmien. Takže od budúceho roka 2012 hurá, 
ideme na to!

Aké vidíte plusy a mínusy právnej subjektivity za 5 mesiacov fun-
govania?

Na odpoveď na túto otázku som si spravila tabuľku a musím priznať, 
že som sa musela poriadne zamyslieť nad tým, aké mínusy tam uvediem. 
Rozhodne prevažujú plusy! Aj keď päť mesiacov je zatiaľ veľmi krátka 
doba na bilancovanie. Ak má niekto nejaký nápad, alebo podnet na zlep-
šenie fungovania chodu školy a života v nej, budeme radi, ak nás osloví. 
Každá pripomienka, či dobrá alebo zlá je plusom vo fungovaní a zlepšo-
vaní kvality.

materiál pripravila Mgr. Ivana Sumráková
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Včely tvoria už niekoľko desiatok miliónov 
rokov neoddeliteľnú súčasť živočíšneho spolo-
čenstva našej planéty. Človek, ktorý sa na nej 
objavil omnoho rokov neskôr, čoskoro prišiel 
na to, čím mu tento hmyz môže byť prospešný. 
Prešli však ďalšie desaťtisíce rokov, kým sa ich 
naučil cielene využívať a zdomácnil ich. Včela, 
napriek tomu, že bez problémov dokáže obývať 
umelé obydlia a prispôsobí sa daným podmien-
kam, ďalej zostáva divým tvorom, nepoznajúc 
svojho gazdu a pri prvej príležitosti sa vracia 
do lona prírody k svojim pradávnym pred-
kom. Pri potulkách naším vidiekom si cielene 
všímam najmä úle a včelíny v záhradách. 
Viete, čo ma prekvapuje? Kedysi bolo úplne 
prirodzené, že vlastník záhrady alebo ovoc-
ného sadu mal v rohu svojej záhrady včely, 
lebo pri zabezpečovaní úrody nechcel byť 
na nikom závislý. A už vtedy vedel, že bez 
včiel bude úroda nižšia. No dnes sú včely 
vyháňané v lepšom prípade na periférie 
obcí, alebo až za ne, ako úhlavný nepriateľ 

Zo života včiel  

človeka. Pripomína mi to starý vtip o prie-
choďanoch, ktorí sa z prílišnej sebeckosti 
rozhodli, že do svojho kostola nepustia niko-
ho, ani Najvyššieho. Je tu leto a je celkom 
prirodzené, že bolestivé pichnutie včelím 
žihadlom sprevádzané opuchom zanechá-
va v našich mysliach nepríjemné spomien-
ky. Možno práve ony majú na svedomí, že 
väčšina populácie ľahko podlieha rôznym 
strašidelným fámam o nebezpečnosti chovu 
včiel, ktoré šíria bulvárne médiá, katastro-
fické filmy a farmaceutické spoločnosti. 

Čo robiť v prípade bodnutia včelou? 
Včely, osy, čmeliaky a sršne patria do radu 

Hymenoptera, kde bodajú iba samičky. Ak 
sa nám podarí nájsť v pokožke žihadlo do 20 
sekúnd po bodnutí, treba ho odstrániť „odškra-
baním ostrým predmetom“ ako napr. nôž, lyžič-
ka, ostrý kameň alebo nechtom. Po uplynutí 20 
sekúnd sa už nemusíme ponáhľať - všetok jed bol 
už uvoľnený do miesta vbodnutia. Veľké miest-
ne reakcie môžeme ošetriť studeným obkladom 

(ľad, voda, studený kameň). Najdôležitejšie je 
však týmto stavom predchádzať a minimalizo-
vať možnosť napadnutia. Vyhýbame sa jasným 
farbám, výraznej kozmetike, pri práci v záhrade 
a v lese dávame pozor na vyrušenie hniezdia-
ceho alebo pracujúceho hmyzu, vyhýbame sa 
prudkým pohybom. Dôležité je nedvíhať pre-
zreté ovocie. Aj pri stolovaní treba byť opatrní 
- jedlo priťahuje včely aj osy. Nepime z fľaše, 
ktorá stála, i keď krátky čas, otvorená. V prípa-
de vážnejších prejavov po bodnutí včelou alebo 
osou, ako je napr. rýchly pulz, búšenie srdca, 
úzkosť, alebo dezorientácia, treba urýchlene 
vyhľadať odborné lekárske vyšetrenie. 

Ako som už v úvode svojho článku spome-
nul, človek a včely sú už mnoho rokov odsúde-
ní na spolužitie, lebo bez človeka by už včela 
nemohla žiť a bez včiel je život človeka veľmi 
ohrozený. Včela človeka potrebuje v kritických 
časoch, keď potrebuje potravu na zimu, teplý 
úľ a preliečenie proti chorobám. Naopak včely 
ponúkajú ako protihodnotu svoju nenahradi-
teľnú opeľovaciu činnosť a taktiež svoje pro-
dukty ako je med, vosk, propolis a peľ. 

A na záver: tak, ako sa priechoďania nako-
niec pokonali so svojimi susedmi a pustili ich 
do svojho kostola, ja dúfam, že náš vzťah ku 
včelám sa tiež zmení a pustíme ich znovu do 
svojich záhrad. 

Emil Tešínsky
Foto: Silvia Tešínska
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1. Medzibrod 23 17 4 2 65:24 55
2. Hronec  23 14 5 4 51:23 47
3. Č.Balog  23 14 3 6 60:24 45
4. Poniky  23 14 2 7 72:43 44
5. Osrblie  23 12 2 9 53:41 38
6. Braväcovo 23 10 8 5 45:36 38
7. Baláže  23 9 4 10 51:57 31
8. Lučatín  23 8 3 12 40:39 27
9. Mýto  23 8 2 13 33:50 26
10. Harmanec 23 5 8 10 36:57 23
11. Nemecká  23 6 3 15 43:60 21
12. Heľpa  23 6 2 15 39:59 20
13. Beňuš  23 2 4 17 28:103 10
Závadka sa odhlásila

Dátum 5. jún 2011 sa natrvalo zapíše do dej-
ín medzibrodského futbalu. Práve v tento deň 
urobili naši hráči remízou 0:0 na pôde Hronca 
posledný krok do vytúženej 5. ligy a dosiahli tak 
najväčší úspech v histórii A družstva v Medzi-
brode.

Jarná cesta súťažou neprebehla úplne bez 
ťažkostí a najväčšie komplikácie nastali už na 
úvod jari, kedy sa po prehre na Braväcove v 
pomere 2:5 trocha zhustila atmosféra hlav-
ne z pohľadu fanúšikov. Kľúčové pre celkový 
úspech sa ukázali nasledujúce 2 zápasy doma 
–  s Nemeckou (2:1), ktorý naši chlapci otočili 
bojovnosťou v posledných minútach a potom 
6-bodový zápas v Osrblí (0:1), kde naši hrá-
či podali asi najlepší výkon na jar a zbavili 
sa definitívne jedného z konkurentov v boji o 
postup. Celková herná fazóna v jarnej časti 
určite nemohla nikoho uspokojiť, ale veľké 
družstvá sa ukážu práve vtedy, keď dokážu 
zvládnuť zápasy, aj keď sa nedarí. Aj vďaka 
zaváhaniu súperov sme sa tak mohli tešiť z 
historického postupu už 2 kolá pred koncom 
súťaže.

Teraz netreba zaspať na vavrínoch, lebo už 
o necelé 2 mesiace sa začína nový súťažný roč-
ník. S vyššou súťažou prichádzajú automaticky 
aj vyššie nároky - futbalové, finančné, organi-
začné. Touto cestou by som chcel poprosiť aj 
fanúšikov, aby si aj oni uvedomili, o akú súťaž 
pôjde a pochopili, že pravdepodobne bude 
naše družstvo častejšie prehrávať. Medzibrod-
skí fanúšikovia sú síce zvyknutí za posledných 
10 rokov na popredné pozície v tabuľke, ale  v 
5. lige môžu ukázať svoju vernosť, keď budú 
stáť za družstvom aj v ťažkých chvíľach, keď sa 
nebude dariť úplne podľa predstáv. Skutočný 
fanúšik sa ukáže práve vtedy, keď sa nedarí, 
keď sa vyhráva dokáže fandiť každý.

Žiaci a prípravka sa stretávajú vo svo-
jich súťažiach pre malý počet zúčastnených 
družstiev viackrát s rovnakými tímami. Pri 
týchto vekových kategóriach nie sú výsledky 
najdôležitejšie a významnejšie je postupné 
napredovanie mladých talentov pod vedením 
svojich trénerov. 

-ihu-

Olá, olá, 5. liga volá

Na úvod roka sa uskutočnil v Brusne 
už tradičný volejbalový turnaj o Putovný 
pohár starostky obce Brusno. Hralo sa kaž-
dý s každým na 2 víťazné sety do 25 bodov, 
prípadný rozhodujúci do 15 bodov. Súťažili 
aj naši hráči, ktorí patrili k najväčším kan-
didátom na prvenstvo.

Turnajom prechádzalo naše družstvo ako 
nôž maslom až na zápas proti Patočine, kto-
rý napriek víťazstvu 2:0 bol veľmi vyrovna-
ný a obidva sety sa skončili pomerom 26:24. 

Počas celého priebehu nestratili naši hráči 
ani set a zaslúžene sa mohli radovať už zo 
svojho 3. triumfu na tomto turnaji a upra-
vili pomer víťazstiev s družstvom Patočiny 
na 3:4. Počas 7. ročníkov tohto turnaja sa 
tešili z víťazstva iba tieto 2 družstvá. Naše 
družstvo nastúpilo doplnené o dvoch 2 
hráčov z Brusna v nasledujúcej zostave: P. 
Jonák, M. Murgaš, Ľ. Padúch, J. Hraško, 
Z. Michalcová, M. Vaníková, J. Pavlovič.

-ihu-

 Medzibrodský triumf v Brusne


